

# CHOLÉRA.

# CHOLERA.

CAS DE CHOLÉRA DÉCLARÉS DANS LES PORTS DE L'ASIE DU 28 JANVIER AU 24 MARS 1934. \*  
 CHOLERA CASES REPORTED IN PORTS OF ASIA FROM JANUARY 28TH TO MARCH 24TH, 1934. \*

Ville	Semaine se terminant le: — Week ended:								Index	Maximum	Minimum	Town
	3.II	10.II	17.II	24.II	3.III	10.III	17.III	24.III				
Madras	0	6	9	0	0	2	1	1	1†	3† 1931	0†	Madras
Calcutta	37	16	41	47	40	40	108	...	63†	122† 1929	9†	Calcutta
Chittagong	0	0	0	0	0	3	1	0	0†	1† 1933	0†	Chittagong
Rangoun	0	0	0	0	0	1	0	0	2†	6† 1929	0†	Rangoun
Bangkok	0	0	0	1	0	0	0	0	6	15 1927	0	Bangkok
Cébu	1	0	0	0	0	0	0	0	0	0	0	Cebu

\* Cf. note p. 118. † Décès. — Deaths.

**Asie: INDE BRITANNIQUE.** — Entre le 18 et le 24 mars, 37 cas de choléra avec 19 décès ont été signalés dans la Présidence de Bombay, 5 cas mortels dans les Provinces Centrales, 49 cas avec 12 décès dans la Présidence de Madras et 33 cas avec 16 décès en Assam. Au cours de la même semaine, 1 cas mortel a été déclaré à *Madras*.

Les données se référant à *Calcutta* ne nous sont pas parvenues; 108 cas avec 28 décès avaient été enregistrés dans ce port au cours de la semaine précédente.

**INDOCHINE FRANÇAISE.** — Le 22 mars, un premier cas de choléra a été signalé en Cochinchine, à *Rachgia*, port situé dans le golfe de Siam. Entre le 1<sup>er</sup> et le 28 février, 6 cas de choléra avec 5 décès ont été enregistrés en Cochinchine et 2 cas mortels au Cambodge.

**PHILIPPINE (ILES).** — Au cours des deux semaines finissant le 24 mars, le nombre des cas de choléra signalés aux Philippines a été successivement de 38 avec 31 décès et de 48 avec 30 décès, dont 13 cas et 7 décès et 12 cas avec 5 décès dans l'île de Bohol. Dix-huit cas mortels ont été signalés à *Calbayog*, dans l'île de Samar, où aucun cas n'avait été déclaré depuis le début d'octobre. Au cours de ces deux semaines, l'infection a également gagné *Silay*, localité située sur la côte ouest de l'île de Negros, ainsi que *San Carlos*, sur la côte est (où la maladie avait sévi jusqu'en février) et, plus au nord, *Escalante*.

Les cas déclarés entre le 25 février et le 24 mars se répartissent comme suit:

	25.II-3.III		4-10.III		11-17.III		18-24.III	
	C.	D.	C.	D.	C.	D.	C.	D.
<b>Bohol:</b>								
<i>Calape</i>	7	5	3	*	—	—	—	—
<i>Carmen</i>	3	*	—	—	—	—	—	—
<i>Clarín</i>	10	8	4	2	—	—	—	—
<i>Inabanga</i>	15	5	17	5	4	2	1	1
<i>Jetafe</i>	—	—	—	—	2	—	—	—
<i>Loon</i>	7	7	—	3	1	—	—	—
<i>Tagbilaran</i>	—	—	1	*	—	—	—	—
<i>Talibon</i>	—	—	13	7	—	—	—	—
<i>Tubigon</i>	20	*5	11	7	6	5	11	5
<b>Samar:</b>								
<i>Calbayog</i>	—	—	—	—	18	18	—	—

**Asie: BRITISH INDIA.** — Between March 18th and 24th, 37 cholera cases with 19 deaths were notified in Bombay Presidency, 5 fatal cases in the Central Provinces, 49 cases with 12 deaths in Madras Presidency and 33 cases with 16 deaths in Assam. During the same week, 1 fatal case was reported at *Madras*.

The data for *Calcutta* have not yet been received; 108 cases with 28 deaths had been recorded in this port during the previous week.

**FRENCH INDO-CHINA.** — On March 22nd, a first case of cholera was notified in Cochinchina, at *Rachgia*, a port situated in the Gulf of Siam. Between February 1st and 28th, 6 cholera cases with 5 deaths were recorded in Cochinchina and 2 fatal cases in Cambodia.

**PHILIPPINE ISLANDS.** — During the two weeks ended March 24th, the number of cholera cases notified in the Philippines amounted successively to 38 with 31 deaths and 48 with 30 deaths, including 13 cases with 7 deaths and 12 cases with 5 deaths in Bohol Island. Eighteen fatal cases were notified at *Calbayog*, in Samar Island, where no fresh cases had been reported since the beginning of October. During these two weeks, the disease has also spread to *Silay*, on the west coast of Negros Island, as well as *San Carlos*, on the east coast (where the disease had been prevalent until February) and, further north, *Escalante*.

The cases reported between February 25th and March 24th were distributed as follows:

	25.II-3.III		4-10.III		11-17.III		18-24.III	
	C.	D.	C.	D.	C.	D.	C.	D.
<b>Orient. Negros:</b>								
<i>Bais</i>	—	—	—	—	1	1	2	2
<i>Tanjay</i>	6	3	13	6	4	4	—	3
<i>Vallehermoso</i>	6	4	—	—	—	—	—	—
<b>Occid. Negros:</b>								
<i>Escalante</i>	—	—	—	—	—	—	28	15
<i>San Carlos</i>	—	—	—	—	—	—	6	4
<i>Silay</i>	—	—	—	—	2	1	—	—
<b>Total</b>	74	48	62	32	38	31	48	30